
  

Acta de la sessió ordinària que va dur a terme el Ple, en primera convocatòria, el 
dia 19 de novembre de 2008.  
 
      A la vila d'Arenys de Mar, a les 19.00 h del dia 19 de novembre de 2008, es 
reuniren a la Casa de la Vila, sota la presidència de l'alcalde, Sr. Ramon Vinyes i Vilà, 
els tinents d’alcalde Sr. Joaquim Ponsarnau i Cardelús, Sr. Xavier Febrer i Claveras, Sr. 
Tomàs Salazar i Vela i Sr. Marc Soler i Colomer, i els regidors Sra. Lorena Estrada i 
Ocaña, Sr. Jordi Pera i Pi, Sra. Isabel Roig i Casas, Sra. Assumpció Balliu i Tenas, Sr. 
Miquel Rubirola i Torrent, Sr. Estanislau Fors i Garcia, Sr. Josep Antoni Burcet i 
Linares, Sra. Joana Asensio i Solaz, Sra. Maria Rosa Zaragoza i Juncà i Sr. Lluís 
Blanchar i Ardèvol. Assistits per la secretària accidental de la Corporació, Sra. Teresa 
Icardo i Paredes. No hi assisteixen la regidora Sra. Maria Rosa Dias i Caballé i el 
regidor Sr. Benet Maimí i Pou, el qual excusa la seva absència. I, per tant, amb el 
quòrum necessari perquè pugui tenir lloc vàlidament aquesta sessió ordinària, en 
primera convocatòria, segons l'ordre del dia prèviament establert.  
 
 Tot seguit es procedeix, per ordre, a tractar dels assumptes següents: 

 
  

1.- APROVACIÓ D’ACTES.- Es dóna compte de les actes de les sessions 
anteriors celebrades pel Ple, amb caràcter extraordinari els dies 29 d’octubre i 10 de 
novembre de 2008. Conegudes aquestes, se n’acorda per unanimitat l’aprovació. 

 
2.- DEIXAR SENSE EFECTE EL PLA ECONÒMIC FINANCER.- L’alcalde dóna 

compte de la proposta d’acord sobre l’assumpte enunciat, dictaminada favorablement 
per la Comissió informativa d’Hisenda. 

 
• El regidor Sr. Rubirola manifesta que cal ressaltar dues qüestions. El Pla 

econòmic va tenir unanimitat en dos temes: l’adquisició de la caserna de la Guàrdia 
Civil i la del Teatre Principal. No es tractava d'una despesa prevista en el pressupost 
ordinari, sinó que era necessari procedir a l’aprovació prèvia. 

 
Manifesta que els plans econòmics deixen de tenir vigència quan 

s’aconsegueixen amortitzar, cosa que s’ha aconseguit amb la incorporació de 
romanents. I per aquest motiu el seu vot serà a favor. 

 
Tot seguit sotmesa la proposta a votació, s’acorda per unanimitat: 
 
PRIMER.- Deixar sense efecte el Pla econòmic financer a què fa referència l’art 

19.1 del Reial decret 1463/2007, de 2 de novembre, aprovat per acord de Ple de 24 de 
gener de 2007, i modificat per acord de Ple de 19 de març de 2008, en presentar la 
consolidació de les liquidacions pressupostàries dels Pressupostos de l’any 2007 una 
situació d’equilibri, en ascendir la suma dels Capítols I a VII d’Ingressos i I a VII de 
Despeses a 770.587,97€. 

 



  

SEGON.- Comunicar el present acord al Departament d’Economia i Finances de 
la Generalitat de Catalunya. 

 
TERCER.- Publicar aquest acord, als efectes exclusivament informatius, en el 

Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
 
S’incorpora a la sessió la regidora Sra. Dias. 
 
3.- MOCIONS.- A) El regidor Sr. Rubirola, en representació del grup municipal 

de CiU llegeix la següent Moció:  
 
“Atès el greu deteriorament que experimenta en l’actualitat la situació 

econòmica, com a conseqüència de la incidència de factors de caràcter general i local, i 
que està dibuixant un escenari socioeconòmic complex i advers per a la generalitat dels 
ciutadans i també per al conjunt de les administracions públiques, entre elles 
l’Administració local, de la qual aquest Ajuntament forma part. 

 
Atès que en aquest escenari econòmic restrictiu que genera incerteses de cara 

al futur i una percepció negativa entre la ciutadania, i tot i que les eines que 
l’Administració local posseeix són limitades i parcials per combatre la crisi actual, també 
és cert i absolutament necessari que els Ajuntaments podem posar en marxa tot un 
seguit de mesures, que s’han de definir en la futura elaboració dels pressupostos i que 
tinguin com a finalitat la contenció de la despesa i que incloguin aspectes diversos de 
les despeses municipals com a compres, consums, transport, energia i personal, entre 
d’altres, i que s’adrecin a una racionalització de tos els recursos de què disposa 
l’Ajuntament. 

 
Atès que les decisions que prengui la Corporació Municipal han de resultar 

coherents davant la situació econòmica abans esmentada i en especial han de servir 
d’exemple que expressi aquesta necessitat de reduir la depesa i optimitzar els recursos 
públics en general. 

 
Atesa la necessitat, davant l’actual conjuntura econòmica, d’adoptar una actitud 

de responsabilitat davant la ciutadania que expressi aquesta preocupació. 
 
Amb relació als antecedents exposats, els sotasignats proposem al Ple l’opció 

dels següents ACORDS: 
 
PRIMER.- Instar l’Ajuntament d’Arenys de Mar a reduir la pressió fiscal mitjana 

del ciutadà, tot incorporant a les Ordenances fiscals de l’any 2009 un increment inferior 
a l’IPC en aquelles taxes i preus públics que sigui possible. Aquest increment global de 
les Ordenances ha de permetre assegurar la suficiència de recursos econòmics per a 
l’any 2009 i per tant, caldrà combinar l’elaboració de les ordenances fiscals amb la 
redacció del pressupost per a l’any 2009 i l’aplicació de les mesures de control de 
despeses. 

 



  

SEGON.- Instar l’Ajuntament d’Arenys de Mar a incloure en les ordenances 
fiscals una sèrie de mesures d’exempcions i bonificacions als principals impostos i 
taxes per a aquells col·lectius més afectats per la recessió econòmica. 

 
TERCER.- Sol·licitar a l’Ajuntament d’Arenys de Mar que faciliti el fraccionament 

del pagament de rebuts. 
 
QUART.- Reduir significativament les quantitats que cobren els càrrecs polítics 

(Alcaldia, regidor en exclusiva i regidors de govern) de l’Ajuntament d’Arenys de Mar, 
com també els sous dels càrrecs de confiança política. Reduir, també, les quantitats 
que es paguen als portaveus i als regidors de tos els grups municipals. 

 
CINQUÈ.- Instar l’Ajuntament d’Arenys de Mar a reduir la despesa de les 

partides de publicitat i propaganda, atencions protocol·làries i festes ordinàries anuals, 
que permeti alliberar recursos ordinaris per aplicar-los en mesures socials i de suport a 
l’ocupació. 

 
SISÈ.- Demanar a l’Ajuntament d’Arenys de Mar que es garanteixi la dotació 

suficient de treballadors socials i diplomats en educació social que cobreixin l’increment 
de les necessitats que sorgiran als Serveis Socials i que permeti agilitzar l’aplicació de 
les prestacions garantides en la cartera de serveis socials 2008-2009. 

 
SETÈ.- Sol·licitar a l’Ajuntament d’Arenys de Mar que engegui, conjuntament 

amb la direcció de les escoles i les AMPA’s, programes de reciclatge dels llibres 
escolars, que permetin reduir les despeses en la seva adquisició per al proper curs 
escolar. 

 
VUITÈ.- Instar l’Ajuntament d’Arenys de Mar que iniciï alguna promoció 

d’habitatges de protecció oficial durant l’any 2009 i potenciar els serveis relacionats 
amb l’accés a l’habitatge, cosa que permeti donar a conèixer totes les ajudes públiques 
en matèria d’habitatge, tant als propietaris que tenen pisos desocupats com a persones 
que vulguin accedir a un habitatge de lloguer o de compra, com als promotors i 
constructors. 

 
NOVÈ.- Instar l’Ajuntament d’Arenys de Mar a realitzar un pacte d’inversions per 

legislatura per tal d’agilitzar l’execució de les inversions previstes, tant per a l’any 2008 
com per als següents, per tal d’evitar un endarreriment de les obres i els consegüents 
encariments. 

 
DESÈ.- Demanar a l’Ajuntament d’Arenys de Mar que potenciï, buscant la 

col·laboració d’altres administracions, els serveis d’ocupació del municipi que permeti 
als ciutadans disposar de suficients eines per a la recerca de feina, consultar una borsa 
d’ofertes i demandes de treball en la zona d’influència del municipi, facilitar tota la 
informació necessària sobre autoocupació, formació ocupacional i professional. 

 



  

ONZÈ.- Comunicar l’adopció d’aquests acords a totes aquelles entitats civils que 
sigui oportú. 

 
B) L’alcalde l regidor Sr. Vinyes, en representació dels grups municipals del 

PSC, ERC, i  ICV  llegeix la següent Moció:  
 
Atesa la necessitat, davant l’actual conjuntura econòmica, d’adoptar una actitud 

de responsabilitat davant la ciutadania que expressi la preocupació del nostre grup 
municipal, proposem al Ple l’adopció dels següents ACORDS: 

 
a) Incidir activament en les polítiques per a l’ocupació amb la participació activa 

dels agents socials: empresaris i sindicats. On hi ha de figurar l’augment del pressupost 
destinat a polítiques actives d’ocupació i formació, l’impuls a les polítiques d’igualtat 
d’oportunitats en l’accés a l’ocupació i la millora de les condicions laborals, la lluita 
contra la sinistralitat laboral, i el foment de l’ocupació entre els més joves, les dones i 
els més grans de 45 anys. 

 
b) Actuar amb austeritat i contenció de la despesa pública. Això es materialitzarà 

en:  
 
Congelació dels sous corresponents a l’alcalde i als regidors/es amb dedicació 

exclusiva i parcial durant l’exercici de l’any 2009.  
Congelació de les partides pressupostàries relacionades amb les dietes dels 

càrrecs electes per assistència a plens, comissions de govern, comissions informatives 
i consells d’administració de les empreses i societats municipals.  

Congelació dels sous corresponents als alts càrrecs de confiança política a les 
entitats locals: caps de gabinet, assessors, etc. 

Congelació de les partides pressupostàries corresponents al funcionament dels 
grups polítics municipals durant l’exercici de l’any 2009 respecte a allò pressupostat 
enguany. 

 
Com també de les partides destinades a publicitat i propaganda i establirem 

indicadors par al seguiment de la despesa en la recerca d’una major eficiència dels 
fons públics que ja s’han començat a aplicar, com són la racionalització dels ens 
jurídics, l’eliminació de burocràcia i procedir a contractacions. 

 
c) Augmentar la despesa social i millorar les prestacions socials. 
 
A aquest efecte, s’augmentarà la dotació pressupostària per a l’Àrea d’Acció 

Social i es preveurà la necessitat de major suport en personal. 
 
d) Impulsar un pacte per a l’habitatge per tal de donar resposta a la demanda 

social a preus assequibles contribuint a la reactivació d’aquest important sector 
econòmic i a la creació de llocs de treball. A aquest efecte es farà un Pla local 
d’habitatge, es crearà una oficina local d’habitatge i s’inclourà una bonificació en les 
ordenances fiscals per a la construcció d’habitatge social. 



  

 
e) Facilitar la localització d’empreses mitjançant  l’oferta de sòl i amb polítiques 

actives de recerca que requeriran l’augment de la plantilla de personal de l’Àrea de 
Promoció Econòmica. 

 
• A continuació El regidor Sr. Blanchar diu literalment el que segueix, que 

demana que consti en acta: “Des del ViA no veiem malament que es vulguin portar 
dues mocions o les que faci falta per tal de crear debat en el si del Ple municipal, 
sobretot abans de l’aprovació dels propers pressupostos per al 2009, tot i que potser 
hauria estat molt millor fer-ho abans de l’aprovació de les Ordenances fiscals. Però bé, 
aquestes ja estan aprovades, tot i que en qualsevol moment, portant-ho al Ple, es 
poden modificar. 

Des del VIA ens hem revisat les dues mocions presentades. Tant la de CiU com 
la del mateix govern parlen d’aplicar mesures de contenció econòmica d’una manera 
molt genèrica i sense concretar prou, per la qual cosa amb això no acabem d’entendre 
el què es pretén. 

Què podem fer? Què hem de fer? Eficàcia és fer les coses bé, eficiència és fer 
les coses bé amb el mínim consum de recursos possibles; això traduït a la gestió 
municipal vol dir donar més i millors serveis, reduint la despesa. Impossible? En 
absolut. 

S'han de revisar i qüestionar els procediments i sistemes actuals, veure si tot allò 
que gastem és necessari,  prescindible o substituïble per altres sistemes més eficients, 
més econòmics, més curts, més fàcils. Sempre és possible millorar.   

Sense anar més lluny hem de revisar fil per randa en què gasta els diners 
l'Ajuntament d'Arenys de Mar. Ja hi ha unes quantes peticions d'ampliació de crèdit a 
càrrec del coixí del romanent i no totes les partides es poden considerar ni urgents ni 
prioritàries, mentre ens anem menjant el romanent. 

Com he dit abans, les dues mocions que es porten avui tenen grans mancances 
en la seva redacció i no detallen allò que realment pot servir perquè des del VIA 
puguem donar-hi suport. 

A la moció que presenta CiU fins i tot se li havia colat un paper genèric que deu 
passar el partit o que poden haver tret d’internet per poder-la utilitzar de plantilla a 
l’hora de preparar-la. I això, si s’ha fet així, no ens sembla malament, però senyors de 
CiU, si plantegen una proposta, concretin-la una mica més.  

Senyors del govern municipal, han caigut en el parany del grup majoritari de 
l’oposició i en comptes de treballar conjuntament la negociació dels pressupostos 2009 
amb els tres partits polítics que no estem en el govern fan una contraproposta igual de 
genèrica però amb rumb diferent. 

A tots plegats: no només cal explicar el què es vol fer, sinó que cal explicar el 
com es vol dur a terme cada mesura i el que això suposa. En cas contrari, estem fent 
demagògia. 

Mirin, des del VIA teníem previst comentar les nostres propostes a la reunió que 
properament tindrem amb l’alcalde i el regidor d’Hisenda, però aprofitant la situació 



  

aprofitarem aquest Ple per formular algunes propostes o si més no millorar el contingut 
del que inicialment s’ha presentat. 

Des del govern, a l’Audiència Pública sobre OOFF i Pressupostos se’ns va dir 
que s’incrementa el pressupost en un 6% per a les regidories de Promoció Local i 
d’Acció Social. Això ho celebrem, i fins i tot celebraríem que l’increment fos superior, 
sobretot a l’Àrea d’Acció Social, però en el cas de promoció local esperem que aquest 
6% no només serveixi per incrementar l’Àrea amb un treballador més, sinó per fer 
accions productives de debò. També seria bo conèixer la repercussió que tindrà tot això 
sobre el resultat final a cadascuna d’aquestes àrees. 

De totes maneres, des del govern es parla d’augmentar la despesa social i 
millorar les prestacions socials. La nostra pregunta és, vostès pretenen fer això 
incrementant-ho només en un 6%...? 

Des del govern es proposa congelar els sous dels càrrecs electes, retribucions 
als grups municipals i càrrecs de confiança. Des de CiU inicialment també, però suposo 
que després d’escoltar la proposta del VIA de reduir-los, ara han volgut modificar la 
seva moció i proposar també una reducció de sous. Però el que no fa CiU és concretar 
en quin percentatge o en quins imports s’haurien de reduir aquestes retribucions. 

Des del VIA ho vam fer des del primer moment; nosaltres proposàvem, en una 
proposta no tancada, reduir un 5% els sous dels càrrecs electes amb dedicació 
exclusiva (alcalde i regidor de Territori), congelar les retribucions per als grups 
municipals, reduir en un 25% les retribucions dels portaveus, reduir en un 50% les 
retribucions de tots els regidors. Amb això podríem estalviar aproximadament uns 
68.000 €, que anirien molt bé a àrees com per exemple la d’Acció Social. Encara hi són 
a temps. 

I fins i tot ara, des del VIA, una vegada analitzats els números, els proposem que 
eliminin els dos càrrecs de confiança que actuen com a secretaris d’ERC, a l’àrea de 
Territori i d’ICV. Ja ens estalviaríem si fa o no fa, uns 50.000 €. 

Parlen de controlar la despesa de representació i dietes dels càrrecs electes. 
Entenc que els càrrecs electes del govern municipal. Qui controlarà això? Per 
començar des del VIA els demanem que ens diguin quan porten gastat en aquest any 
2008 i quan pretenen gastar per al 2009. A partir d’aquí nosaltres els direm com ho 
veiem. 

A les mocions parlen d’impulsar un pacte de l’habitatge a través d’un Pla Local 
d’Habitatge. Doncs des del VIA els proposem que creïn una empresa pública de gestió 
de sòl i de promoció d’habitatge públic, tant protegit com concertat. Ara ho tindríem molt 
fàcil atès que molt de sòl que actualment està dotat per a habitatge lliure, els mateixos 
propietaris estarien disposats a desenvolupar-lo com a sòl per a habitatge públic o 
concertat. 

Es parla de reducció de la pressió fiscal mitjana del ciutadà incorporant a les 
Ordenances Fiscals per al 2009 un increment inferior a l’IPC. Aquest s’ha incrementat 
en un 4,5%. Abans de concretar l’import final hauria estat bé fer l’estudi econòmic en el 
qual es pogués veure els diners que necessita l’Ajuntament per a subsistir i per a poder 
fer les actuacions bàsiques i principals. I això no s’ha fet. 



  

Des del VIA pensem que bonificar només en un 25% l’impost de construccions 
per a la construcció d’habitatge protegit és insuficient i s’hauria de bonificar almenys 
fins a un 50%. Sobretot si volem promoure actuacions d’aquest tipus a la vila. Des del 
VIA defensem la promoció del canvi de situació urbanística de sòl per passar-lo de 
lliure a protegit, sempre que els promotors hi estiguin d’acord. 

Estem d’acord a facilitar el fraccionament del pagament de rebuts, i això s’ha fet, 
tot i que potser convindria revisar una mica més les OOFF i aplicar-ho a altres aspectes 
de les Ordenances. 

Si necessitem ingressos, perquè no concretem d’una vegada per totes el 
patrimoni físic municipal i venem tot allò (terrenys, edificis o locals) que no necessitem 
ni necessitarem d’acord amb el Pla d’Equipaments Públics Municipals, que ja fa més de 
quatre anys que s’està configurant? Una proposta: Per què no comencem amb la 
Caserna de la Guàrdia Civil per construir-hi habitatge tutelat per a la gent gran i per a 
persones que presentin algun tipus de discapacitat física?  

La despesa en manteniment o preservació del patrimoni municipal no utilitzat és 
important. Em podrien dir de quin valor estem parlant? No ho saben? Doncs demanin 
que els ho valorin. De ben segur que hi actuaran ràpidament. 

Ens parlen també de la reducció de la despesa de les partides de publicitat i 
propaganda, atencions protocolàries i festes ordinàries anuals però no concreten. 

Mirin, des del VIA els proposem aplicar algunes mesures com les següents: 

• Anul·lar els dinars, berenars, pica-piques o sopars que no siguin 
indispensables, ja siguin amb personal municipal o extern, que vagin a càrrec de 
l’Ajuntament. 

• Anul·lar el pica-pica anual de Nadal que fa l’Ajuntament amb els 
treballadors municipals i els regidors. 

• Reduir en una part important la instal·lació d’enllumenat de Nadal i de 
Sant Zenon per la Riera. 

• Anul·lar el sopar o pica-pica que cada any celebrem els càrrecs electes 
municipals i convidats VIP al Club Nàutic, abans dels focs artificials. 

• Parlant de focs artificials, aquest any han durat uns 15 minuts. Crec que el 
seu cost oscil·la en uns 12.000 €. Perquè no fem uns focs de 10 minuts i així ens 
estalviem un parell de milers d’euros? És un exemple. 

• I finalment, deixem de tancar la Riera alguns dies d’estiu per tal de reduir 
la despesa en hores per als policies locals. 

De totes maneres, de mesures com aquestes n’hi ha un munt més. I tot suma. 
Parlem-ne? 

Estem d’acord en engegar amb les AMPA’s i les direccions de les escoles 
programes de reciclatge de llibres escolars i evitar que els professors canviïn cada any 
de llibres en un mateix curs i en una mateixa assignatura. 

Hem de controlar els consums i a nivell municipal incidir en l’aigua: Cal controlar 
amb Sorea polítiques d’estalvi d’aigua i millorar el servei d’emergències actual. Cada 



  

vegada que hi ha una avaria perdem molts litres d’aigua innecessàriament i, si 
l’actuació fos més ràpida i eficaç, l’Ajuntament i tots els convilatans estalviaríem molts 
diners. 

Parlen de potenciar serveis d’ocupació laboral al municipi. La situació actual fa 
que hagin sorgit professions que s’havien quasi extingit. Abans, si se’ns espatllava un 
electrodomèstic o se’ns feia un set a la roba ho llençàvem i compràvem un article nou. 
Ara, si hi ha remei es mira d’arreglar. Doncs per què no recuperem l’Escola Taller 
Municipal d’Oficis? Això pot obrir portes a persones amb dificultats laborals... 

Recentment el Servei d'Intermediació Laboral ha rebut 14.000 euros que es 
destinaran a reforçar les habilitats dels aturats en el procés de selecció, currículums, 
cartes de presentació, entre altres. Recordem aquella dita de "no donis peix al 
famolenc, ensenya-li a pescar". Aquests 14.000 euros com altres subvencions que 
rebem (si no les perdem per desocupació) poden servir per donar peix o es poden 
invertir a ensenyar a "pescar" i afrontar la recessió.  Prenguin nota. 

Des del VIA pensem que cal fer una relació de totes les necessitats de despesa 
municipal en inversions i ordenar-les segons el seu grau de prioritat. 

A partir d’aquí posarem el tall en el punt on esgotarem els diners de què 
disposem. La qüestió que plantegem des del VIA és: considerem prioritari haver 
construït un rocòdrom al pavelló poliesportiu? O considerem que per al 2009 els 
ciutadans hem de decidir si és prioritària la instal·lació d’un pipican de 6.000 € a la part 
alta de la Riera? O la col·locació d’un tobogan de 7.500 € amb túnel o tub a la plaça 
Bernat de Cabrera? O la renovació d’uns gronxadors de 8.000 € a la plaça Mare Paula? 
O la col·locació de 5 cartelleres d’informació per a la vila per un import de 8.000 €? O la 
instal·lació de dos gronxadors de 8.000 € ? O l’arranjament integral de la façana de 
l’edifici Calisay per un import de 20.000 €? És tant urgent fer-ho ara i en aquests 
moments? No hi ha altres coses més necessàries i més prioritàries? O la rehabilitació 
integral de les façanes dels museus de mineralogia i de les puntes per un import de 
30.000 €? S’ha de fer ja mateix? Totes aquestes coses són molt o poc prioritàries 
respecte a d’altres? Pensem-hi. 

Quan llegim les valoracions econòmiques de determinades compres o cost de 
feines a fer al carrer, apareixen uns números que en alguns casos costa d’acceptar que 
siguin preus de mercat. Tenim un cap de Compres que faci comparatius de preus i 
revisi si estem pagant el gust i les ganes? Potser el cost del seu sou seria molt més 
petit que l’import que ens podríem estalviar per la seva bona gestió. 

La figura del buscador de subvencions fa prou bé la seva feina o bé la 
compagina amb d’altres tasques i potser no s’hi dedica suficientment per aconseguir 
oportunitats i subvencions per a l’Ajuntament i també per als ciutadans? Estem perdent 
algunes subvencions i fons d’ingressos externes? Mirem-ho bé. 

Aviat s’ha de posar en marxa l’OAC o oficina d’atenció ciutadana. Des del VIA 
voldríem saber en quines qüestions els convilatans podran estar informats i de quina 
manera l’Ajuntament podrà justificar i rendibilitzar el sobrecost econòmic que suposarà 
aquest nou servei del qual no estem dient que no sigui necessari. 



  

I per finalitzar, des del VIA pensem que convé revisar exhaustivament tots els 
contractes i convenis que signa l’Ajuntament que suposin càrregues econòmiques de 
futur, poc o gens justificades i decidir si podem fer alguna cosa per reduir despesa. 

Esperem que aquestes consideracions i moltes més les puguem continuar 
tractant tots plegats durant els propers dies de cara a la configuració dels futurs 
pressupostos. 

Escoltin-me tots plegats; tenim un enemic comú al capdavant; la recessió 
econòmica. I una responsabilitat inalienable: donar el màxim servei als ciutadans i 
ajudar-los a superar la tempesta. Espero que no els ofengui si els dic que cap de les 
dues propostes de moció estan a l’altura d’un govern en un cas ni d’un grup de 
l’oposició en l’altre, perquè des del nostre punt de vista proposen però no acaben de 
concretar, per la qual cosa votarem en contra de les dues mocions.” 

• La regidora Sra. Zaragoza diu que cal tenir molta cura en la gestió del 
pressupost municipal per poder afrontar la realitat. El PP dóna suport a les dues 
mocions, tot i que a la moció de CiU es recullen propostes que havien d’anar al Ple on 
es van aprovar les Ordenances fiscals. Si s'accepten les mesures proposades caldria 
modificar aquestes Ordenances, per tant serà de difícil compliment. 

En relació amb la mesura de congelar les retribucions del personal electe i 
eventual, entén que es tracta d'una mesura no tant de contenció de la despesa com de 
significat d'austeritat en la despesa, però aquestes intencions s’haurà de veure si 
realment es reflecteixen en el pressupost. 

• El regidor Sr. Rubirola diu que la moció s’havia d’incorporar en el Ple del 
dia 19, però com que era extraordinari no s’hi va incorporar; posteriorment, el dia 10 de 
novembre, CiU va modificar-ne l’apartat 4. No es parla de càrrecs tècnics de lliure 
designació, sinó que es refereix als càrrecs de confiança política, la qual cosa la vol 
deixar clara per evitar malentesos.  

• L’alcalde diu que on es concretaran les propostes que ara es formulen 
serà en el pressupost. Amb aquesta moció el que es pretén únicament és manifestar la 
voluntat. Hi ha crisi i és important, però cal seguir treballant i tothom vol que en el poble 
existeixin unes bones condicions: bons jardins, parcs amb un bon manteniment... Cal 
invertir en el que més necessari sigui per ordre de prioritats, però això no pot significar  
deixar de treballar i d'invertir en la infraestructura i el manteniment del municipi. 

En el Ple del mes de setembre es va posar de manifest l'acord pres  en la reunió  
de la Junta de portaveus amb relació al fet que no es durien mocions en els Plens 
extraordinaris i en la reunió hi era present CiU. Atès que s’han fet unes quantes 
sessions extraordinàries seguides s'ha cregut convenient dur a terme la sessió 
ordinària actual per tal de poder debatre les mocions entre d’altres. 

 
Sotmesa a votació la moció presentada pel grup municipal de CiU, s’acorda per 

sis vots a favor, corresponents als grups municipals de CiU i PP, i deu vots en contra, 
corresponents al grups municipals d’ICV, PSC, ERC i ViA, no aprovar-la. 

 



  

Sotmesa a votació la moció presentada per l’equip de govern municipal, s’acorda 
per deu vots a favor, corresponents als grups municipals de d’ICV, PSC, ERC i PP, un 
vot en contra corresponent al grup municipal del ViA, i cinc vots d’abstenció 
corresponents al grup municipal de CiU, aprovar-la. 

 
C)  El regidor Sr. Rubirola, en representació del grup municipal de CiU llegeix la 

següent Moció:  
 

“El Parlament de Catalunya va aprovar per unanimitat una proposta de resolució 
perquè el Govern de la Generalitat garanteixi la comunicació al llarg de la costa del 
Maresme. 

 
Tot i les moltes actuacions parcials que han fet els ajuntaments de la comarca, la 

Generalitat s’ha compromès a través del Parlament a redactar tots els projectes que 
siguin necessaris per garantir en un futur proper les comunicacions entre totes les 
poblacions costaneres de la comarca. 

 
Una de les voluntats explicitades en aquella proposta de resolució (Tram. 250-

00728/08) era que en un futur puguin complementar-se tots aquests espais per utilitzar-
los com un espai lúdic singular per al lleure dels ciutadans. 

 
La totalitat dels grups parlamentaris, vam donar el vistiplau a la Declaració sobre 

l’ús de la bicicleta com a mitjà sostenible i saludable de mobilitat, remarcant l’ús 
creixent de la bicicleta com a instrument de lleure, i que el seu ús contribueix, entre 
d’altres a millorar la qualitat de vida. 

 
El Parlament de Catalunya, en aquest sentit, ha instat a desenvolupar el 

potencial de la bicicleta a Catalunya, i a anar-hi amb seguretat, tant en itineraris urbans 
com interurbans, i a millorar i incrementar les xarxes d’itineraris ciclistes.  

 
I és per això, que davant l’aprovació de la comunicació de tota la costa litoral del 

Maresme entre els diferents municipis, que entenem, que els projectes a redactar han 
de contemplar l’existència d’un carril exclusiu per a bicicletes.  

 
A més, i vista l’experiència consolidada de compartir bicicletes que s’ha implantat 

a la ciutat de Barcelona, i coneixent que hi ha altres ciutats de Catalunya que pretenen 
implantar un model similar, entenem que caldria impulsar des d’aquest municipi, amb la 
deguda coordinació dels municipis costaners veïns, un model que permetés en aquest 
cas la introducció d’aquest sistema d’utilització de la bicicleta al llarg de totes les 
poblacions del Barcelonès - Maresme.   

 
Atès el que s’ha exposat,  
 
El grup municipal de Convergència i Unió proposa que aquest consistori adopti 

el següent acord: 
 



  

Reservar i desenvolupar un espai de circulació exclusiva per a bicicletes 
que discorri seguint la línia de la costa d’aquest municipi i que permeti la seva 
comunicació amb els carrils reservats a la bicicleta de recorregut costaner que es 
desenvolupin en un futur pels municipis veïns, a fi de fer possible que en un futur 
tota la línia de la costa del Maresme i el Barcelonès estigui unida i transitable a 
través d’un carril-bici.” 

 
 No es promou debat. 
 

Sotmesa a votació la moció presentada pel grup municipal de CiU, se n’acorda 
per unanimitat l’aprovació. 
 
 

 D) L’alcalde en representació dels grups municipals de PAS, PP, ViA i ICV 
llegeix la següent Moció:  
  

Atès que el Ministeri de Foment té previst d’executar, en un període de temps 
proper, les obres definides en el Projecte 49-B-4070 que preveuen dues rotondes 
noves en el si de la N-II, una davant la zona comercial de l’antiga Muvisa i l’altra davant 
l’aparcament de la RENFE. 

 
Atès que l’impacte de la rotonda en la zona propera a la RENFE és important i 

creiem que la seva utilitat pot ésser substituïda per altres actuacions.  
 
Atès que per a la vila és important accedir des de la NII en qualsevol dels seus 

sentits als carrers (Zona Industrial i Sepi). 
 
Els grups municipals sotasignats proposen al Ple la següent MOCIÓ: 
 
L’Ajuntament d’Arenys de Mar demana al Ministeri de Foment que modifiqui el 

projecte 49-B-4070 en el sentit següent 

a. Supressió de la rotonda davant l’aparcament de la RENFE. 

b. En direcció a Girona permetre el gir cap a Sapí. 

c. En direcció a Barcelona permetre el gir a l’estació de tren. 

d. Permetre la continuïtat de la urbanització de Platja Cassà fins a arribar a 
la zona comercial de ponent. 

e. Mentre no estigui feta la variant de Valldegata habilitar una rotonda 
provisional al davant del rial del Sapí per a poder accedir a la zona industrial de 
Valldegata-Draper i valorar si aquesta podria quedar en el futur com a definitiva. 

 

 



  

• El regidor Sr. Blanchar, en representació del grup municipal del ViA, diu 
que celebra que es porti aquesta moció perquè sigui tramitada, ja que creu que el que 
es proposa es molt interessant per aconseguir una millor viabilitat. 

 
• El regidor Sr. Rubirola diu que la primera proposta va néixer amb la 

voluntat de tot el consistori de suprimir la carretera que passa pel mig del municipi i 
traslladar-la a la MUVISA sense que aquest trasllat comporti perjudicis. 
 

Es va demanar un giratori el·líptic, que permeti un bon accés a totes les vies. 
Com que es va negar des del Ministeri, és necessari una solució diferent, com la que es 
proposa amb aquesta nova rotonda. En part és bona notícia, ja que se’n trasllada la 
ubicació a Valldegata, ubicació molt millor que la prevista enfront de la RENFE, tot i que 
aquesta proposta es planteja com a provisional. 

 
En no plantejar-se com a ubicació definitiva no poden donar-hi suport. 
 
Sotmesa a votació la moció transcrita, s’acorda per onze vots a favor, 

corresponents als grups municipals del  PSC, ERC, ICV, PP i ViA, i cinc vots 
d’abstenció, corresponents al grup municipal de CiU, aprovar-la. 

 
4.- PRECS I PREGUNTES.-  A) PRECS.- El grup municipal del VIA formula els  

següents precs: 
 
1.- Des que en el nus de Vallvidrera, a la unió entre la Riera i l'Autopista, han 

quedat tancats els accessos a aquesta en sentit Arenys de Mar - Arenys de Munt, en 
unes hores concretes del dia es produeixen retencions importants de vehicles que 
venen d'Arenys de Mar. Tenint en compte que les retencions s'originen al desviament 
de canvi de sentit situat a Arenys de Munt demanem al govern municipal que coordini 
amb la Policia local d'Arenys de Munt o fins i tot els Mossos d'Esquadra la regulació del 
trànsit en aquests moments puntuals que es repeteixen diàriament, fins que es tornin a 
obrir els accessos tancats. 

• El tinent d’alcalde Sr. Pera, diu que les obres i el desviament és a Arenys 
de Munt, però la competència és dels Mossos per la qual cosa se’ls ha traslladat la 
petició. 

2.- Ara que ja no patim aquella situació de sequera de mesos enrere veiem que 
hi ha moltes zones que no estan enjardinades i aquelles on es va instal·lar aquesta 
escorça de pi és un niu de brutícia, demanem al govern municipal que actuï en 
aquestes zones millorant-les i, per què no, tornant-hi a replantar flors i plantes, per tal 
de millorar l’aspecte d’aquestes àrees públiques. 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que no tenen garanties de futur, 
segueixen en la línia d’estalvi de vegetació sostenible i de territori, que no requereix 
tanta aigua. S’estudiarà si l’escorça que necessita molt manteniment és millor 
substituir-la per un material diferent. 

 



  

PREGUNTES.-  A) El grup municipal de ViA formula les següents preguntes: 
 

1.- Quins són els terminis d'inici de les actuacions a realitzar al barri i als blocs 
dels edificis de St. Elm en funció de les dues grans actuacions a realitzar, tant en el 
barri com també en els edificis? 

2.- En quina situació es troba la contractació de les obres de St. Elm, tant a nivell 
del barri com també dels 13 blocs d'habitatges? 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que existeix un conveni que preveu 
una planificació: per a l'exercici 2008/09 se’n preveu la primera fase, que correspon a la 
rehabilitació d’edificis. La segona fase, es preveu a final de 2009 amb l'execució de 
l’obra comuna petita corresponent a la part d’equipaments, i la darrera fase, prevista 
per a l'any 2010, la resta. 

Existeix un cert retard en la rehabilitació, diu, perquè és un tema complex i els 
promotors són els veïns. Alguns han acordat les reformes a fer, els projectes i el 
director de les obres, però encara no han tramitat la corresponent llicència, tot i que 
sembla que la sol·licitaran de forma immediata. 
 3.- En el Ple del mes passat vam preguntar al govern municipal si s'havia fet la 
declaració d'obra nova del pàrquing del Xifré i si s'havia fet la inscripció registral de les 
places d'aparcament. Ens van respondre que l’endemà ens donarien una resposta. 
Posteriorment l'alcalde ens va dir que estaven pendents de rebre resposta per part del 
COMSA, com a concessionari. Se'n sap alguna cosa, d’això? No és l'Ajuntament qui ha 
de fer la declaració d'obra nova, atès que és el propietari de l'edifici? 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que la inscripció registral per part de 
l'Ajuntament es farà quan s’entregui la construcció. 

4.- Actualment existeix un servei de transport públic que connecta les poblacions 
de Canet amb Sant Pol i Calella i fa un recorregut social important amb parada a 
l'Hospital de Calella. Ha fet el govern local alguna gestió per intentar que aquest servei 
pugui iniciar-se des d'Arenys de Mar?  

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que aquest transport depèn dels 
Ajuntaments de Canet, Calella i Sant Pol de Mar. En aquests municipis, l’hospital de 
referència és el de Calella, la qual cosa justifica aquest mitjà de transport. L'hospital de 
referència d’Arenys és el de Mataró, això ens en desvincula, tot i que s'intentarà fer la 
gestió per adherir-nos al transport públic entre aquests municipis. 

5.- El passat diumenge 19 d’octubre, a les 11 del matí un convilatà va trucar a la 
Policia municipal perquè sortia aigua d'una conducció davant de casa seva, i tot i que la 
policia va anar-hi de seguida a fer fotos i senyalitzar amb un con el perill per a la gent, 
SOREA no va arribar fins el matí de l’endemà a arreglar-ho i no va parar de sortir aigua 
en tot el dia. No hi hauria d’haver un servei d'urgències de SOREA que també 
funcionés els diumenges?  

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que la comunicació del veí es va 
traslladar a SOREA de forma immediata i aquesta es va fer càrrec de la incidència. Si 



  

és cert que es va tardar tant per part de SOREA a actuar, no és el que hauria de ser, 
per tant demà traslladaran la consulta a SOREA. 

B) El grup municipal de CiU formula les preguntes següents: 
1.- L’equip de govern ha anunciat que la implantació de la recollida selectiva 

d’escombraries començarà pels volts de l’estiu de 2009.  CiU no va poder dur la 
proposta al Ple perquè tot i voler el consens de tots els grups no va poder aconseguir-
lo. 

Vist l’anunci que en fa l’equip de govern, entenem que aquest acord ja s’ha 
assolit. 

Preguntem al govern quin sistema es vol implantar i si consultarà CiU per tal 
d’arribar al màxim consens possible. 

 
• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que cal diferenciar tres zones molt 

diferents: nucli antic, eixample i urbanitzacions. S’hi està treballant. Falta la part 
econòmica, es vol implantar la recollida selectiva, el porta a porta és més car, però 
també és cert que es poden obtenir alguns beneficis amb el reciclatge. Se n’informarà 
quan l’assumpte estigui més avançat, per intentar obtenir el màxim consens possible.  

 
2.- Ens podrien dir en quina situació es troba el projecte d’ampliació del Pavelló 

triple. 
• La regidora Sra. Estrada diu que al pavelló hi ha molts problemes i el 

desig era fer una reforma. Ja existeix un projecte. Falta trobar un instrument que 
possibiliti afrontar la despesa, ja que aquesta és important. 

 
3.- S’ha comunicat ja als membres del Consell Assessor del Centre Salvador   

Espriu  la proposta que va fer CiU  en referència a la composició del nou ens? 
• La tinent d’alcalde Sra. Roig diu que la proposta es va comunicar al mes 

de juny i no s’ha obtingut cap resposta ni comentari. El desembre es preveu que es 
pugui reunir aquesta Comissió. 

 
4.- Fa uns dies van fer obres al carrer de Sant Francesc. Pensa l’equip de 

govern deixar el carrer com està, o s’ha de fer una actuació per tal de recuperar-ne 
l’estètica inicial? 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que la rasa existent és conseqüència 
de l’obra a la parada de bus, que no està acabada perquè estan fent la façana. Ja se’ls 
ha requerit que ho facin i també que arreglin les lloses malmeses de la Riera. 

 
5.- Quan pensa l’equip de Govern fer-nos a mans el Pla d’equipaments que 

reiteradament ens han anat prometent? 
 



  

• El tinent d’alcalde Sr. Febrer diu que l’equip redactor ha dit que molt aviat 
lliurarà el Pla a la Diputació, que és qui els va fer l’encàrrec, i la Diputació l’entregarà a 
l’Ajuntament, que reunirà als grups per explicar-ho tan aviat com els sigui lliurat. 

 
6.- L’equip de govern havia anunciat que a partir de l’estiu de 2008 l’Ajuntament 

obriria dues tardes a la setmana una oficina d’atenció ciutadana. Com és que encara no 
s’ha posat en marxa? 

• El tinent d’alcalde Sr. Febrer diu que pels terminis que van donar 
inicialment semblava que eren aquestes dates; s’han ajuntat tres qüestions, ja que és 
necessària una infraestructura correcta per tal de donar un bon servei: 

- Convocatòria d’oposicions per al personal de l’OAC. 
- Obres d’adequació de l’oficina sense aturar-ne el funcionament habitual. La 

previsió es iniciar-les el dia 1 de desembre de 2008. 
-Enginyeria: Aquí l’assumpte és més complex; aquesta part és la més important 

de cost, tot i que tenim una subvenció. S’ha de tenir previst que per al 2010/11 serà 
obligatori tenir una estructura informàtica suficient que faci possible l’accés als 
expedients per internet. Aquests programes informàtics no els tenim i ara caldrà 
implantar-los de forma progressiva. 

 
7.- Preguntem a l’equip de govern quin es el criteri que s’ha seguit per pintar de 

blanc les teules del voladís de la façana de l’Ajuntament, vist que altres edificis similars 
com poden ser el Museu de les Puntes i el de Mineralogia, les tenen a la vista.   

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que el criteri ha estat el de pintar-ho 
tot tal com estava. 

 
8.- D’ençà del Ple del mes de juliol els demanem que la Brigada municipal faci 

una actuació de neteja a la baixada del cementiri fins al rial del Sapí, on hi ha gran 
acumulació de deixalles, i a la zona verda de can Quintana. Aprofitem la pregunta per 
demanar també una actuació de neteja al voltant de la zona comercial de la Muvisa, 
Les Villes, etc. (molta brossa provinent del McDonald’s) i al carrer de Pompeu Fabra a 
l’altura de la plaça de l’Onze de Setembre. 

• El tinent d’alcalde Sr. Ponsarnau diu que ho interpreta com a prec perquè 
no veu que es formuli una pregunta. Aquestes zones s’han anat programant per fer-hi 
un reforç. Desconeix la situació actual i ho preguntarà a la cap de la brigada. 

 
5.- COMUNICACIONS.- L’alcalde dóna compte de les  resolucions adoptades 

per l’Alcaldia des de la data 19 de maig a 14 de novembre de 2008 
 

I, atès que no hi havia més punts assenyalats en l’ordre del dia, el president 
aixeca la sessió a les 20.40 h. Del que s’hi ha tractat s’estén aquesta acta autoritzada 



  

per mi, amb les signatures del president i la meva, la secretària accidental, que en dono 
fe. 

ARENYS DE MAR,  24 de novembre de 2008 
 
  L’ALCALDE,                           LA SECRETÀRIA ACCTAL 
 
 
 
 
 
DILIGÈNCIA./   Per fer constar que l’acta transcrita que precedeix, corresponent 

a la sessió del Ple de data 19 de novembre de 2008, s’ha estès sense esmenes ni 
esborraments, en els fulls núm. de timbre comunitari 693562-D revers a 693570-D 
envers i núm. d’ordre 160 revers a 168 envers. 
 

EL SECRETARI DE L’AJUNTAMENT, 
 

 
                
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

      
 


